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PRAHA Silné stránky české vědy:
vybudované výzkumné infrastruk-
tury, kvalifikovaní lidé, ekono-
mický potenciál země, zdroje EU
a lepšící se mezinárodnost i publi-
kace, což vede k opravdové exce-
lenci některých vědních oborů.

A slabé stránky? Roztříštěnost
financování vědy a výzkumu, neú-
měrně nízký podíl institucionální
(pravidelné, nesoutěžené) podpo-
ry, málo soukromých investic či
aplikovaných výsledků výzkumu
– a to i v technických oborech. Ta-
kové jsou závěry z analýzy vědy
a výzkumu, kterou se zabývá vlá-
da a rovněž vládní Rada pro vý-
zkum, vývoj a inovace (RVVI).

Teď jí předsedá Andrej Babiš
(ANO), premiér v demisi, jenž
před týdnem obměnil složení. Od-
volán z rady byl Arnošt Marks,
exnáměstek a pravá ruka bývalé-
ho vicepremiéra pro vědu Pavla
Bělobrádka (KDU-ČSL). Markse
vystřídal kybernetik Vladimír Ma-
řík z ČVUT, na místopředsedu
rady byl povýšen Karel Havlíček,
zástupce středních podniků.

„Pan Havlíček má za úkol pro-
zkoumat překryvy (dotačních)
programů, zejména těch z minis-
terstva průmyslu a Technologic-
ké agentury ČR. Ministr školství
Robert Plaga by měl zpracovat
přehled hospodaření výzkum-
ných center,“ řekl včera LN pre-
miér Babiš. Do těch nejvýznam-
nějších, jež vznikla v minulých le-
tech z unijních 41 miliard korun,
se hodlá s kolegy také vypravit.

Analýza upozorňuje na rizika
pro celý systém výzkumu, jež mu
hrozí ve chvíli, kdy nebudou po
roce 2023 k mání tak štědré unijní
peníze. „Chybějící evropské pro-
středky bude možné nahradit z ná-
rodních veřejných zdrojů jen čás-
tečně. Proto je třeba cílit na stimu-
laci podnikatelských prostředků
pro výzkum,“ uvádějí podklady.

V jakém stavu je nyní řízení
a hodnocení vědy v ČR? „S ohle-
dem na zkušenosti z historie a na
vládnutí v demisi probíhá přebírá-
ní otěží poměrně rychle. RVVI už
stihla pod novým vedením schvá-
lit docela ambiciózní plán práce
na letošní rok. Ze zveřejněných in-
formací je patrná snaha manažer-
sky svižně rozhodovat. To je dob-
ré znamení,“ říká ekonom Daniel
Münich z ústavu CERGE-EI.

„Trochu se ale bojím manažer-
ské nedočkavosti dělat rychlá
a zásadní rozhodnutí v případech,
kdy se radě nedostává věrohod-
ných informací z hodnocení, in-
formace, které ještě dlouho mít
rada nebude... Také mám krapet
obavy ze snahy vidět rychle vý-
sledky, což bohužel ve výzkumu,
a v tom základním především,
zpravidla nefunguje,“ varuje
Münich. Rada v čele s premiérem
by prý měla dát zelenou nedávno
spuštěnému Hodnocení 2017, kte-
ré má u výzkumných organizací
nahradit vysloužilý „kafemlej-
nek“, oříškem bude i správně

a rychle vyhodnotit životaschop-
nost 48 center nedávno vybudova-
ných napříč celou republikou.

„Základním problémem je ab-
sence fungujícího systému hodno-
cení a na něj navazujícího mecha-
nismu financování. Hodnoty roz-
hodné pro financování institucí
od příštího roku budou po nějaký
čas zafixovány na úrovni roku
2016, jenže v Česku byly vybudo-
vány rozsáhlé nové kapacity ve
výzkumu, jejichž plný výkon vět-
šinou začal nabíhat právě v roce
2016... Neschopností zkoordino-
vat různé aspekty vědní politiky
si stát zakládá na pořádný pro-
blém. Rozhodující bude, zda to
vláda pochopí a začne řešit,“ říká
Jiří Nantl, oborový expert ODS.

O jasné vizi tu nelze hovořit
Podle analytika Aleše Vlka, jenž
vyučuje vědní politiku na Univerzi-
tě Karlově, není až tak podstatné,
kdo formálně řídí vědu – zda před-
seda, nebo místopředseda vlády.
„Důležitá je stabilita a jasné směřo-
vání. A o tom se bohužel v dnešní
době mluvit nedá. Nešťastné je
také, že to, co se děje na národní
úrovni, se pak odráží na institu-
cích, jejich součástech, projektech
a má podstatný vliv i na výkon jed-
notlivců,“ řekl LN Vlk z odborné-
ho portálu Vědavýzkum.cz.

Drobné změny v RVVI přijít
mohou; ostatně pětici členů letos
vyprší mandát přirozeně. V kuloá-
rech se spekuluje o návratu ně-
kdejší 1. místopředsedkyně Miro-
slavy Kopicové. Co se asi stane
v dalších měsících? „Myslím, že
se žádné další drastické a systémo-
vé změny čekat nedají – mnoho zá-
sadních změn by totiž vyžadovalo
změnu v legislativě. Možná se
dají očekávat analýzy, personální
změny v radě. Také je to podmíně-
no získáním důvěry vlády. Zapo-
třebí by bylo situaci stabilizovat,
dát si jasný plán na dalších pět let
a ten uskutečnit,“ míní Vlk.

„Mám krapet obavy
ze snahy vidět rychle
výsledky, což bohužel
ve výzkumu, a v tom
základním především,
zpravidla nefunguje.“
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